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Amikor az emberi erőfeszítés már kevés...
H e r c e g s z á n t ó n  a  v i l á g  l e g n a g y o b b  M á r i a - s z o b r a

Énekeljünk az Úrnak!
E g y h á z i  k ó r u s o k  t a l á l k o z ó j a

Vodica-Máriakert -  így nevezik a déli határ 
mentén a Hercegszántóhoz tartozó kegyhe
lyet, ahol szeptember közepén helyezték el a 
világ legnagyobb méretű, tizenegy méter ma
gas Mária-szobrát, amelyet Bábel Balázs 
kalocsa-kecskeméti érsek október 13-án hét
főn áld meg. Az ünnep szentmisével kezdő
dik. Esős idő esetén -  mint erre Pólyák Imre 
plébános figyelmeztet -  a nagy számú, autó
val érkező zarándoknak az útviszonyok miatt 
érdemes a földút kezdete előtt leparkolni, és a 
sárral számolni.

Hercegszántóra a török hódoltság után te
lepítették be a sokac horvátok többségét. Ők 
tekinthetők őslakosoknak, s már a tizenötödik 
századtól jelen vannak. A huszadik század 
elején kulturális, nyelvi, felekezeti vita során 
az itt élő, később pravoszláv vallásuk miatt 
szerbeknek nevezett lakosság -  közel ezren le
hettek -  kivált a nyugati kereszténységből, és 
a szerb ortodox egyházhoz csatlakozott, majd 
legtöbbjük visszatért a katolikus egyházba. 
Ekkor épült fel a templomuk.

A nemzetiségi arányt tekintve napjainkban 
nyolcvan százalékban magyarok lakják Her
cegszántót, sokac horvát és a többi lakosa 
szerb.

Nemcsak az egyházi, de az ősi falupecséte
ken is Szűz Mária látható, s ennek alapján kez
deményezte Pólyák Imre plébános két évvel ez
előtt, hogy Szűz Mária kerüljön be a falu mai cí
merébe is. Az önkormányzat támogatásával ma 
a csodás éremről ismert, széttárt karú Szűz Má
ria látható a település címerében és zászlajában. 
A két -  római katolikus és pravoszláv -  temp
lom Mária-titulusa is meghatározó, mint aho
gyan a kegyhely százhetven éves múltja is. A 
vodicai zarándoklatok kezdete 1830. szeptem
ber hetedikére nyúlik vissza, amikor egy sokac 
horvát ember az ottani forrás vizében megpil
lantotta Szent Annát a kis Szűz Máriával.

Egyházi kivizsgálás után, 1838-ban az ak
kori kalocsai érsek, Klobusiczky Péter megál
dotta és kegyhellyé nyilvánította.

Vodicát a katolikusok nem sajátították ki. 
A pravoszlávok maguknak kettős keresztet 
állítottak, s bár szent liturgiát nem tartanak 
itt, de litániát és ájtatosságot igen.

Vodica-Máriakertet főleg a Kisbol- 
dogasszony-napi búcsún keresik fel a zarán
dokok. Számuk 2004 óta különösen megnőtt, 
amikor Bábel Balázs kalocsa-kecskeméti ér
sek az 1882-ben épült, fölújított kápolnát és 
szabadtéri oltárt megáldotta.

Vöő Sándor, Amerikában élő, Hercegszán
tóról elszármazott lakos felajánlásából készült 
el a tizenegy méter magas, világviszonylatban 
is legnagyobbnak tekinthető szobor. Vöő Sán
dor az utolsó élő tagja a két világháború kö
zött alakult templomépítő bizottságnak. A 
környékbeli települések lakóival együtt úgy 
tervezték a hercegszántóiak, hogy a zarándo
kok fogadására kéttornyú templomot építe
nek Vodkán. A tervrajz fönnmaradt, a kalo
csai érseki hatóság 1948-ban megadta a jóvá
hagyást. A templomépítéshez szükséges költ
ségek jelentős része rendelkezésre állt, nagy 
mennyiségű építőanyagot is vásároltak, az 
építkezés azonban a világháború, illetve az 
azt követő Rákosi-rendszer miatt meghiúsult.

2003-ban Vöő Sándor lelki indíttatásra el
határozta, hogy a hatvan-hetven évvel koráb

ban kudarcba fulladt szándékot megvalósítja, 
s templomot épít.

Nemcsak szobrot szándékozott állítani, de 
amikor hazatért, szembesült az itthoni pénz
ügyi valósággal, hogy egy templom kivitelezé
se legalább öt-hatszáz millió forintba kerülne, 
és belátta ennek lehetetlenségét. Ebben az idő
ben állítottak föl egy hatalmas Mária-szobrot 
Chicagóban. Oda utazott, megtekintette, s mé
lyen megérintette a szobor látványa. Úgy gon
dolta, ha templomot nem is építtet, ennek a szo
bornak másfél méterrel nagyobb másolatát ké
szítteti el. Sándor bácsi hitvallása szerint: ha Is
ten tényleges üzenete áll az ő megszólítása mö
gött, akkor a szobron, a kegyhelyen keresztül 
az Isten gondoskodik majd a sok zarándokról, 
akiknek az adományaiból egy következő nem
zedék munkája nyomán elkészülhet a templom 
és a hozzá vezető szilárd burkolatú út.

Az október 13-i ünnep jelentősége a szo
borállításon túlmenően a nemzetfölajánlás 
megújításában áll. A hívő embert az a remény 
kíséri: hol már ember nem segíthet, a Te erőd 
nem törik meg... Nemzetünk sorsa sok szem
pontból kilátástalannak látszik, s mint Pólyák 
Imre plébános mondja -  vagy ahogy a püspö
ki konferencia fogalmazott két évvel ezelőtti 
fölhívásában -  a baj igen nagy, ezért imádság
ra és engesztelésre van szükség.

A nap jelentőségét így foglalta össze Pó
lyák Imre: az egyéni feladat és felelősség mel
lett nem kevesebbet várunk az ünneptől, mint 
hogy Isten a Magyarok Nagyasszonya által 
fölemeli ezt a népet. Amire -  nézzünk körül -  
pusztán az emberi erőfeszítés már kevés.

Az ünnepet a fatimai jelenések évforduló
jára időzítették, hiszen Fatima üzenete az en- 
gesztelésről, a lelkek megmentését szolgáló 
imádságról, az áldozathozatalról és a Szeplő
telen Szív tiszteletére való meghívásról szól. S 
ezen belül is hangsúlyosan jelenik meg a föl
ajánlás. A pápa Oroszországot és a világot 
ajánlja föl Szűz Mária Szeplőtelen Szívének. 
Vodkán a Szent István-i nemzetfölajánlást 
újítja meg október 13-án Bábel Balázs érsek.

kipke

Megemlékeztek 
a monorierdői 
vonatbaleset 
áldozatairól

Az október 6-án történt tra
gikus kimenetelű monorier
dői vonatbalesetben négy 
ember vesztette életét, hu- 
szonhatan pedig megsérül
tek.

A lapzártánkkor történt 
baleset akkor következett 
be, amikor a Budapest felé 
közlekedő és lassító Inter
City vonatba az állomás 
előtt beleszaladt a szerel
vényt követő személyvonat. 
Csáki Tibor monori plébános 
az Új Ember kérdésére el
mondta, hogy a helyi egy
ház megemlékezett a tragé
dia áldozatairól, együtt érez 
a hozzátartozókkal, és a vo
natszerencsétlenség sérültje
ivel.

K. L.

Százötven éves
-  az arad-gáji Szent Gizella-templom

Aradon a gáji Szent Gizella plébánia közössége október 12- 
én ünnepli a templom fennállásának százötvenedik évforduló
ját. A jubileumra felújított templomban Márfy Gyula veszprémi 
érsek szenteli fel az új oltárt, amelyben elhelyezik az érsek ál
tal ajándékozott Szent Gizella-csontereklyét. Az ünnepségen 
Roos Márton temesvári püspök is résztvesz. A templomban új 
falfestmény is készült, amely Gizella életét hat jelenetben örö
kíti meg. A képek, amelyek Lukácsovits Magda alkotásai, Gizel
la Istvánnal történt eljegyzését, a férjét segítő királynét, a temp
lomoknak ruhát varró, jótékonykodó asszonyt, a kolostorba 
vonuló özvegyet és végül Gizella apátnőt ábrázolják.

Az évforduló alkalmából Arad önkormányzata az egyház- 
község kérésére a templomtér nevét ismét Szent Gizella térre 
változtatta.

-sza-

H e l y r e á l l í t o t t á k  a  n a s z á l y i  k e r e s z t e t

A Szentimrevárosi Egyesület a váci cserkészcsapattal összefog
va helyreállította a Látó-hegyen felállított, megrongált Szent Mar- 
git-keresztet. A 2001-ben felállított fakeresztet már háromszor 
rongálták meg. Néhány hónappal az első felállítás után teljesen 
ledöntötték. A vasakkal megerősített új keresztet 2006-ban és 
2007 márciusában is súlyosan megrongálták. Az október 4-én 
helyreállított négyméteres fakereszt tövéből szép időben az egész 
Duna-kanyar megcsodálható, Esztergomtól a Gellért-hegyig.

Magyar Kurír

Ma, amikor gazdasági tönkretétele mellett 
folyik az ország szellemi és erkölcsi leépítése 
is, különösen nagy szükségünk van lelki fel- 
töltődésre, érzelmi felfrissülésre. Ennek a ter
mészetes emberi igénynek a kielégítésére 
nyújtott alkalmat Nógrád megye egyházi kó
rusainak negyedik találkozója, amit a salgó
tarjáni Szent József-plébániatemplomban ren
deztek meg október negyedikén.

Nyolc éve született meg a gondolat Virág 
László karnagy és barátai körében, hogy össze 
kellene hívni a megye egyházi kórusainak 
tagjait. Abban bíztak, hogy az ismerkedés so
rán szerzett és a már meglévő tapasztalatok
kal hasznosan tudják segíteni egymás munká
ját. Az elképzelésből valóság lett, s 2002-ben 
már megrendezték az első találkozót, ame
lyen hét énekkar vett részt, A megye egyház
zenei életének, az énekkarok vezetőinek sike
res munkáját bizonyítja, hogy a kétévenként 
megtartott, s így az idei negyedik bemutatko
záson már tizenegy falusi ill. városi együttes 
adott ízelítőt repertoárjából. Különös jelentő
séget adott a találkozónak, hogy ebben az év
ben ünnepeljük a Szentírást, de a zenében 
megemlékeztek Szent Erzsébetről és Kodály 
Zoltán születésének 125. évfordulójáról is.

Mint Varga László, az Országos Magyar 
Cecília Egyesület igazagatója elmondta, a ka
tolikus egyházon belül hazánkban mintegy ti
zenötezer énekkari tag végez rendszeres litur
giái szolgálatot a templomokban. Ezen kívül 
egyházzenei áhítatot és hangversenyeket is 
adnak, ami sokszor nagy áldozatot kíván a ta
goktól, mert a próbák is igénybe veszik sza
badidejüket. A kórusmunka példaértékűen 
mutatja meg az összefogás erejét, amiből min
den alkalommal egy-egy kisebb csoda szüle
tik. Az összefogásból született csodára, ame
lyet a kórusoktól meg lehet tanulni, az élet 
más területein is szükség volna.

Szöveg és kép: Cser István

A Kármel kiskertje
K a t o l i k u s  ó v o d a  n y í l t  Ú j p e s t e n

A Jézus Isteni Szívéről 
Nevezett Karmelita Nő
vérek évek óta tervezték 
egy katolikus óvoda lét
rehozását Fóti úti épüle
tükben, amelyet még 
száz évvel ezelőtt Boldog 
Mária Terézia alapító 
nővér vásárolt meg, és 
amelyet akkor otthon
nak rendezett be ezzel a 
gondolattal: „Otthont az 
otthontalanoknak." A 
rendszerváltás után a 
kétemeletes épület felújí
tásra szorult állapotban 
került vissza a nővérek
hez, akik sokat dolgoz
tak azért, hogy idén meg
nyithassa kapuit az óvo
da. Szeptember 1-jén két 
csoport kezdte meg a 
„tanévet" az intézmény
ben, amelyet Udvardy 
György, segédpüspök ál
dott meg.

-  Sokan segítettek abban, 
hogy az óvoda terve valóra 
válhasson -  mondta Miskolczi 
Erzsébet nővér, az óvoda veze
tője. -  Dercze Tamás polgármes
ter és Hoch Zoltán alpolgármes
ter nemcsak egyetértettek ter
veinkkel, hanem öt millió fo
rint támogatást is utaltak ré
szünkre. A generális anya is fel
keresett minket Hollandiából, 
tőle kaptuk az épület tetőzeté
nek felújításához szükséges 
összeget. Májusban a Magyar 
Máltai Szeretetszolgálat segít
ségével egy kolostor teljes be

rendezését hoztuk el Inns
bruckból. Egy konyhaberende
zéseket forgalmazó újpesti cég 
pedig bútorok szállítását vál
lalta.

Erzsébet nővér huszonki
lenc évig Zalaszentgróton dol
gozott óvónőként mielőtt 2001- 
ben belépett a karmelita rend
be. Az újpesti óvodában két 
rendtársa, Teréz és Bernadett nő
vér, valamint négy óvodapeda
gógus, Pocshné Nagy Rita, 
Győrvári Ágnes, Kovácsné Hu
szár Eszter és Vida Orsolya segí
tik munkáját.

-  Programunk, amely ter
mészetesen az országos alap
programra támaszkodik, a val
lásos életre nevelésre, az egész
séges életmódra, valamint a já
tékra, mint a gyermek alapvető 
tevékenységére fordít kiemelt 
figyelmet -  mutatta be az intéz
ményt Erzsébet nővér. -  A játék 
rendkívül fontos a gyermek 
személyiségének alakulásában. 
Nagy udvarral rendelkezünk, 
emellett a valamikori kápol
nánkban tornatermet alakítunk 
ki. Az óvoda ökumenikus. 
Nemcsak katolikus gyermekek 
járhatnak hozzánk, hanem bár
ki, akinek szülei az itteni elve
ket elfogadják. Kiemelt felada
tunknak tartjuk, hogy minél 
szorosabb kapcsolatot alakít
sunk ki a szülőkkel. Segítséget 
nyújtunk, hogy megismerjék, 
értsék erkölcsi és nevelési elve
inket. Évkezdéskor a szülők
nek ismerkedési napot tartot
tunk, de később is tervezünk

családi összejöveteleket. A ter
vek azonban itt nem érnek vé
get. Jövőre a nővérek tovább 
bővítik az intézményt.

-  2009-ben szeretnénk meg
nyitni a gyermekotthonunkat, 
amely napköziként működne. 
A karmelita nővérek fő külde
tése, hogy otthont adjanak a 
rászoruló gyermekeknek. Sze
retnénk az iskola után valami
lyen ok miatt itt maradt gyere
keknek biztosítani azt, hogy 
kulturált környezetben tölt
hessék a délutánjukat -  mond
ta Erzsébet nővér. -  Távolabbi 
tervünk az úgynevezett Hetes 
Otthon kialakítása. Ilyet Zág
rábban láttam, s a különleges
sége, hogy a szülők látogathat
ják gyermekeiket, hazavihetik, 
visszahozhatják őket. Amikor 
az épület felújítása teljesen be
fejeződik, hozzáfogunk az ott
hon tervezéséhez. Befogad
nánk a kórházakban hagyott 
kisbabákat is, mindemellett 
pedig tervezzük a nővérkép
zés elindítását.

Mindehhez természetesen 
biztos anyagi háttérre van 
szükség, amelyet a rend a ké
sőbbiekben egy közhasznú ala
pítvány létrehozásával szeret
ne megteremteni. Céljaik támo
gatására jelenleg pályázatokon 
vesznek részt, a nyert összege
ket és az adományokat -  a szü
lőkkel megbeszélve -  pedig a 
gyermekek javára, intézmény 
fejlesztésére fordítják.

Széplaki Kálmán

Szent Ferenc-emlékparkot avattak Szászvároson
Szent Ferenc életét bemuta

tó emlékparkot avattak az el
múlt szombaton a dél-erdélyi 
Szászvároson. A dévai Szent 
Ferenc Alapítvány által szer
vezett ünnepségre nemcsak a 
helyi és környékbeli hívek, ha
nem magyarországi érdeklő
dők is szép számmal eljöttek.

Lelkigyakorlat az inter
neten -  rendhagyó kezdemé
nyezése volt ez a dévai Böjté 
Csaba atyának, aki a Szent Fe
renc ünnepét megelőző napok
ban több elmélkedést töltött fel 
az általa vezetett alapítvány 
honlapjára. A gyerekvédelem
ről ismert szerzetes úgy érvelt: 
az utazás nehézségekkel jár, 
ezért hívja meg „online" lelki- 
gyakorlatra az embereket. A 
napi témához kötődő gondola
tot mindennap meg lehetett

hallgatni a honlapon, és így vé
gezni egyfajta kilencedet Szent 
Ferenc tiszteletére. A kisebb 
testvérek rendjének nagy ün
nepén, Szent Ferenc neve
lőapján aztán méltó befejezés
sel zárult a kilenced: a szászvá
rosi kolostor hatalmas udva
rán emlékparkot avattak.

Csaba atya Szent Ferenc 
példáját idézve a szavak erejé
ről beszélt prédikációjában. 
Szó esett a gazdag ifjúról, aki 
Ferenc buzdítására eladta 
mindenét és árát szétosztotta a 
szegények között, a gubbiói 
farkasról, amely Ferenc szavá
ra szelídült meg. Szavainkkal 
nekünk is bátorítanunk, segí
tenünk kell egymást, nem pe
dig civakodnunk és veszeked
nünk, mondta a szerzetes a 
zsúfolásig megtelt templom

ban híveinek, munkatársai
nak, nevelt gyermekeinek és 
számos vendégnek. „Uram, 
tégy engem a te békéd eszkö
zévé" -  idézte Ferenc fohászát 
Csaba atya. A szentmise után a 
jelen levő szerzetesek és a hí
vek végigjárták a parkot, ahol 
egyszerű, fából ácsolt stációk 
várták a menetet a kanyargós, 
kaviccsal leszórt ösvények 
mentén, a tó partja pedig a 
rossz idő ellenére is elmélke
désre hívott. A stációkon Szent 
Ferenc életének különböző 
történeteit örökítették meg: a 
képeket budapesti fiatalok egy 
lelkigyakorlat során festették, 
a famunka többi részét Csaba 
atya korábbi munkatársa által 
vezetett cég végezte.

Lukács János 
Szászváros


